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gen. Er zijn zelfs studenten die
Aricept, een bekend alzheimer-
medicijn, nemen om beter te kun-
nen studeren – wat totale waan-
zin is. Met dat soort pillen, en met
antidepressiva en slaapmiddelen
en drugs, moeten we zeer voor-
zichtig zijn.’

U hebt vele jaren geleden zelf
een depressie gehad. Nam u antide-
pressiva?
‘Ik heb dat geweigerd. Omdat ik
ook weet dat zulke pillen niet echt
werken. Tenzij misschien bij pati-
enten met een manisch-depres-
sieve psychose. Ik had een zware
depressie, en in principe is thera-
pie dan voldoende.’

Dat is een sterke uitspraak.
‘Sommige mensen zullen vast ge-
holpen worden door antidepres-
siva, en dan is dat prima, dan
moeten ze die vooral nemen.
Maar de vraag is wel: voelen ze
zich beter door die pillen of ge-
woon door het placebo-effect? Ik
had een zware depressie, inclu-
sief zelfmoordneigingen, en ik
ben zeker dat ik niet er sneller bo-
venop zou zijn geraakt met medi-
catie.’

Hoe is het u dan wel gelukt?
‘Ik heb het van mij afgeschreven.
Ik had altijd een schriftje bij mij,
waarin ik al mijn zwarte gedach-
ten opschreef. Ik had ook het ge-
luk dat ik dag en nacht mocht bel-
len naar een paar mensen die
naar mij wilden luisteren. Dat
zou ik depressieve patiënten wil-
len aanraden. Ga in therapie of
zoek iemand die je altijd mag bel-
len, iemand die gewoon naar je
luistert, zonder iets terug te zeg-
gen – dus zonder het probleem te
minimaliseren of te relativeren.
En als je je goed voelt bij pillen,
mag je ze ook nemen, natuurlijk.
Maar wees je ervan bewust dat je
iets neemt dat een effect heeft op
je hersenen.’

Behalve naar alzheimer doet u
ook onderzoek naar depressie. Vor-
dert dat een beetje?
‘Moeizaam. Depressie is een van
de moeilijkste stoornissen om te
onderzoeken. We hebben al veel
meer vooruitgang geboekt in het
begrijpen van schizofrenie, bij-
voorbeeld. Een depressie is om te
beginnen al moeilijk te defini-
eren. Op de keper beschouwd is
het een verstoring van je emotio-
nele huishouding. Maar we hoe-
ven niet elke verstoring een de-
pressie te noemen. Deze samenle-
ving wil blijkbaar niet meer aan-
vaarden dat mensen weleens een
dipje kunnen hebben.’

Een dipje noemen we toch geen

depressie?
‘Toch hebben we de neiging om
ons gedrag te medicaliseren.
Vroeger voelde je je niet lekker en
dan bleef je eens een dag in bed.
Vandaag kan dat niet meer. Je
moet onmiddellijk naar de dok-
ter, want de werkgever wil een
formeel bewijs dat je ziek bent.
En dus krijg je ineens ook maar
een pil.’

Dan vindt u de verbreding van
het concept depressie, zoals dat
vermoedelijk zal gebeuren in het
nieuwe psychiatrische handboek,
geen goed idee?
‘Nee. Rouw vind ik bijvoorbeeld
geen depressie. Rouw is rouw.
Verdriet is verdriet. Het gaat echt
te ver om dat allemaal een depres-
sie te noemen. Het punt is natuur-
lijk dat er geen scherpe grens be-
staat tussen normaal en abnor-
maal. Toch lijken we die grens te
willen trekken. En de farmaceuti-
sche industrie wil die grens al-
maar verder opschuiven. Logisch,
want dat brengt verschrikkelijk
veel geld op. Al is het ook een col-
lectieve verantwoordelijkheid.
Het gevolg van die neiging om al-
le vormen van licht afwijkend ge-
drag af te vlakken, is een enorme
nivellering. Terwijl de diversiteit
aan gedrag nu net het meest fasci-
nerende is dat er bestaat. Ieder-
een is verschillend, en dat moeten
we leren aanvaarden. Heel veel
kunstenaars, bijvoorbeeld, bevin-
den zich net in de marge, en ver-
tonen vormen van gedrag die we
bij andere mensen niet meer zou-
den aanvaarden. Maar ze uiten
dat via hun kunst.’

Als Mozart antidepressiva had
gekregen, hadden we een aantal
van zijn meesterwerken niet ge-
kend – bedoelt u dat?
‘Precies. Of denk aan de Boléro.
Ravel leed waarschijnlijk aan
frontaalkwabdementie.’

Wat vindt u van het voorstel om
de wet op euthanasie uit te breiden
naar mensen met dementie?
‘Ik schrik eerlijk gezegd een beet-
je van de timing. We hebben nog
maar pas een federale regering,
we zitten met enorme begrotings-
problemen, er komen dit najaar
verkiezingen aan… Dat is een
slecht moment om deze discussie
aan te vatten, denk ik. Dit is een te
serieus en gevoelig onderwerp
om in zo’n onstabiele context aan
te snijden. Als we niet uitkijken,
wordt de klok straks terugge-
draaid, in plaats van vooruit.’

Verwijst u nu naar de opmerking
van CD&V-voorzitter Wouter Beke,
die de huidige wetgeving ter dis-

cussie lijkt te willen stellen?
‘Ja. Ik heb dat in debatten al vaak
gemerkt, dat de CD&V dat hele
dossier opnieuw zou willen bekij-
ken. En dat zou geen goede zaak
zijn. Er is geen enkele reden om
de bestaande wetgeving te her-
zien. De wet werkt perfect, en het
gaat trouwens maar om een min-
derheid van de sterfgevallen. Ik
ben blij met de wet, want ik vind
dat mensen het recht hebben op
een vrije keuze bij hun levensein-
de. Ik ben ook niet tegen mensen
die aan zelfdoding doen. Je kiest
er niet voor om geboren te wor-
den, je mag er wel voor kiezen om
te sterven. Maar die keuze mag
niet gestuurd worden door de sa-
menleving. Iedereen heeft recht
op correcte informatie.’

Bent u een voorstander van een
uitbreiding van de wet?
‘Ja, maar laten we er eerst een
breed en ernstig maatschappelijk
debat over voeren. Niet in het
parlement, maar eerst daarbui-
ten. Dit mag geen politiek, en ze-
ker geen partijpolitiek steekspel
zijn, daarvoor is het te delicaat.
En iedereen moet zich eerst goed
informeren. Zestig procent van
de overlijdens vandaag zijn het
gevolg van medische sedatie. Dat
is een vorm van extreme pijnstil-
ling die vaak de dood tot gevolg
heeft. En daar hebben mensen
niet altijd om gevraagd. Om eu-
thanasie wel. En dat wordt streng
gecontroleerd. Terwijl er voor mij
strikt genomen geen verschil is
tussen euthanasie en medische
sedatie: in beide gevallen gaat het
om medisch handelen met de
dood tot gevolg.’

Is er voor de patiënt een groot
verschil?
‘Wel, je kunt je afvragen of de pa-
tiënt die medische sedatie krijgt,
weet dat het tot de dood kan lei-
den. Het is ondertussen goed ge-
documenteerd dat mensen die
euthanasie krijgen, heel goed
voorbereid zijn om een vredevolle
en serene manier afscheid te ne-
men. We weten ook dat mensen
die euthanasie vragen op een op-
timale manier gebruik hebben ge-
maakt van palliatieve zorgen. Eu-
thanasie is in sommige gevallen
het meest waardige levenseinde.’

En bij dementie? Want dát is nu
dus de vraag.
‘Eenvoudig gezegd kent het de-
mentieproces drie grote fasen. De
beginfase, de terminale fase en de
fase daartussen. Hugo Claus
heeft euthanasie gevraagd in de
beginfase. Hij heeft dus volledig
de bestaande wet gevolgd.’

Als je vandaag langer wacht, kun
je het niet meer vragen. En dan val
je niet onder de huidige wetgeving.
Want een wilsbeschikking wordt bij
dementie niet uitgevoerd. Alleen in
geval van onomkeerbare coma kan
die wettelijk worden toegepast,
toch?
‘Ja, strikt genomen is zo’n verkla-
ring vandaag alleen geldig als je
in een onomkeerbare coma ligt.
Omdat het dan duidelijk is dat ie-
mand geen bewustzijn meer
heeft: er is geen hersenactiviteit
meer. Bij patiënten met dementie
is er nog volop hersenactiviteit.
Dat maakt het veel complexer. In
een terminale fase gaat men bij
mensen met dementie nu al vaak
over tot medische sedatie. Maar
we hebben een uitbreiding van de
wet nodig, om ook mensen in de
tussenfase de gelegenheid te bie-
den om euthanasie te krijgen.’

Is daar eigenlijk vraag naar?
‘Ik ga heel vaak spreken, ook voor
patiënten met beginnende de-
mentie en hun familieleden, en ik
kan u verzekeren dat daar veel
vraag naar is. Dat leeft enorm.
Maar zelfs op het moment dat
men euthanasie nog wettelijk kan
toepassen, in de vroege fase dus,
houdt men vaak geen rekening
met de wensen van deze patiën-
ten. Of laat ik dat op een wat poli-
tiekere manier formuleren:
houdt men vaak onvoldoende re-
kening met de wensen van deze
patiënten. Je moet echt al het ge-
luk hebben dat je in het juiste zie-
kenhuis terechtkomt.’

Als een euthanasieverklaring
moet worden uitgevoerd op het mo-
ment dat je het zelf niet meer kunt
vragen, dan moet iemand anders
beslissen. Is dat voor een partner
niet te zwaar?
‘Dat hoeft de partner niet te zijn.
Bij een euthanasieverklaring
moet je een vertrouwenspersoon
aanduiden en dat kan ook een

buitenstaander zijn. Ik ben de
vertrouwenspersoon voor een
aantal van mijn vrienden.’
‘Hoe dan ook is het belangrijk dat
je zelf zo’n verklaring opstelt.
Mensen vragen mij weleens of ze
dat niet aan hun partner of hun
kinderen kunnen overlaten, en
dat is natuurlijk niet zo. Je moet
zelf aangeven dat je voor eutha-
nasie kiest en in welke fase je dat
zou willen – als je je partner niet
meer herkent, als je niet meer kan
praten, bijvoorbeeld.’

Maar willen mensen in die fase
nog wel euthanasie? Wat voelen ze
op dat moment?
‘Die vraag wordt mij het vaakst
gesteld. Wat voelen die mensen?
En dat weten we niet. Mensen
zien een traan en vragen zich af:
is hij nu verdrietig? We weten het
niet. Of een demente patiënt ziet
er altijd content uit, en dan vra-
gen de kinderen: is hij of zij nu ge-
lukkig? We weten het niet. Daar
moeten we eerlijk in zijn. We we-
ten zelfs niet wanneer ze pijn heb-
ben, óf ze pijn hebben.’

Dan is het toch verschrikkelijk
moeilijk om als buitenstaander de
knoop door te hakken, en als verte-
genwoordiger van de patiënt het
moment van euthanasie te kiezen?
‘Ja, dat is moeilijk. Het is ook per-
fect mogelijk dat het juiste mo-
ment nooit aanbreekt. Het is niet
omdat je een euthanasieverkla-
ring hebt dat je automatisch eu-
thanasie krijgt. Maar de moge-
lijkheid moet geboden worden,
vind ik. Van mij mag de euthana-
siewet zelfs uitgebreid worden
naar mensen die niet terminaal
ziek zijn, maar gewoon vinden
dat ze genoeg geleefd hebben.
Ook dan heb je recht op die keuze.
Want dat vergeten we soms: de
zelfmoordcijfers bij oude mensen
liggen in ons land bijzonder hoog.
En we zullen de komende decen-
nia alleen maar ouder worden.’

Christine Van Broeckhoven: ‘Je kiest er niet voor om geboren te wor-
den, je mag er wel voor kiezen om te sterven.’

‘Ik ga vaak spreken,
ook voor patiënten
met beginnende
dementie, en ik kan
u verzekeren dat de
euthanasievraag
enorm leeft’

‘Wij gebruiken te
veel rilatine en
prozac. Alles wat
naar de hersenen
gaat en daar niet
thuishoort, is een
risico’
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